
-- 7 ODD NAKKEN -- 

Hvor kommer silda inn for å g yte? med det i 3-4 år. Foreløpig er det ingen 
grunn til å endre oppfatning. Lodda i Ba- 

Ha vforsknin~sdirektØr Odd Nakken er rentshavet er borte, og intet tyderpå at be- 
så spent/ så spent. det M@re? 'Iler kan- standen er; L odde fiske inord er uak- 
skje Hva med tuelt på denne siden a v 1990, fastslår Ha v- 
spør vi og får en rungende la [ter i re t ur. forskningsdirektøren. 
- Ærlig talt, jeg vet ikke! - Min største tabbe? Høsten 1982 bom- 

1983-årsklassen er ryggraden i sildebe- met jeg totalt på loddebestanden. 1 1983 
standen. Den skal vi leve av i mange år. ble det derfor fisket 10 millioner hl form ye. 
Torskebestanden er i vekst og vil fortsette De skulle vi hatt i dag! 



sanslag og prognoser studeres 
med stor oppmerksomhet. Of- 

revideringer av b 
ke og årsklasser, 

på havforskniiigsaktiviteter. har tatt tilmotmele, det be- - - Mye av kritikken har gått 
Men kritikk og skepsis har hele v;sst? 

dt - Jeg skal ikke uttale meg 
I om hvor flinke vi er til å presen- 

hende lumske spark, har hav- de 
forskerne Odd Nakken og Ar- av 

seg til, alltid vært tilgjengelige vi gjort et kjempearbeid for å 
for kommentarer og hjelp. Al- informere om det vi driver med 
dri en sur mine, aldri et og om de resultater vi kommer 
ukvemsord har de møtt oss til. Nå er det snart slik at der to 
med. fiskere møtes, er det gjerne en 

havforsker til stede. Samlet er 
det en formidabel informa- 
sjonsstrøm ut fra Havforsk- 
ningsinstituttet. 

grensen. Det er Odd Na 
hjertens enig i. Vanskelig å beregne 
- Jeg har vært rasend 

tert. Til tider gikk det 
usikkerheten 

stokk og stein i spaltene. Odd Nakken er 50 år og ekte 
stril. Hen er cand. real fra Uni- 
versitetet i Bergen i 1966 med 

vi svært opptatt av å redusere fysisk oceanografi som hoved- 
fiskedødeligheten for torsk i fag. Fra lesesalen gikk veien 
Barentshavet. Da ble man sjel- rett til Havforskningsinstitut- 
den i godt humør av å lese tet. Og der har han holdt seg, 
"Norsk Fiskerinærina". bare avbrutt av noen korte 
- Men våre spalter har be- Vårredaktør - imange åren notorisk kritiker av havforskningen. - oppdrag i utlandet. Da Sæ- 

I 

standig stått åpne uten at  dere Om vihar vært irritert? Ja det kan du skrive opp, sier Odd Nakken. tersdal gikk av måtte det atskil- l 
l 
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lige godord til for åfå Nakken til 
å overta. Jobben som admini- 
strativ leder fristet ikke en aktiv 
forsker i beste alder. Men Hav- 
forskningsdirektør ble han, og 
såvidt vi vet, det har ingen be- 
klaget i ettertid. Sikkert ikkefa- 
milien heller. Som sjef blir det 
færre reisedager enn som for- 
sker på feltet. 

"Norsk Fiskerinæring" har 
alltid hevdet at bestandsansla- 
gene er usikre. Det har vi gjort i 
trygg forvisning om at ingen 
kan arrestere oss. 
- Dessverre er det vanske- 

lig å beregne usikkerheten i vå- 
retall, sier Odd Nakken. - Ge- 
nerelt vet vi mer om forandrin- 
ger i en bestand enn om dens 
absolutte størrelse. Sjansen 
for feil er vesentlig mindre om 
si sier at en bestand har vokst 
med 25 prosent, enn om vi sier 
at den har vokst fra 600.000 
tonn til 750.000 tonn. Selv for 
torsk, sild og lodde, fiskeslag 
som vi har fulgt i mange år, må 
totalbestanden oppgitt i tonn 
mer betraktes-som en index 
enn som en faktisk realitet. 
- Men likevel opererer dere 

med absolutte størrelser? 
- Ja, vi gjør det. Og jeg tror 

at vi med rimelig sikkerhet kan 
fastslå størrelsen på en enkelt 
årsklasse, f.eks. av torsk, om 
den er av "normalt" omfang. 
Rimelig vil i denne forbindelse 
si en feilmargin på toppen 30 
prosent. Er årsklassen used- 
vanlig liten eller usedvanlig 
stor øker usikkerheten. Da kan 
feilmarginen like gjerne vsre 
100 prosent. 
- Men dette gjelder torsk. 

Hva med sild og lodde? 
- Vi vet mest om torsk. Den 

har vi fulgt i snart 100 år. Lodda 
har vi knapt 20 års erfaringer 
med og usikkerheten er større. 
Kanskje ikke så mye i det å an- 
slå bestandens størrelse som i 
det å lage prognoser. 

- Ja, det fikk vi jo tydelig 
demonstrert for noen få år si- 
den. Da var det bortebom på 
lodda. 
- Uff, ja. Vi feilvurderte to- 

talt virkningene av de sterke 
årsklassene torskog hyse født i 
1982 og 1983. Fra 1984til1985 
økte torskens konsum av lod- 
de fra 600.000 tonn til 
1.700.000 tonn. Det maktet vi 
ikke å forutse. I ettertid er det 
lett å si at vi burde ha gjort det. 
- Så da lodda forsvant var 

hovedårsaken naturens luner? 

- Ja, det er min påstand. 
- Hva med sild? 
- Også her er usikkerheten 

stor, selv om den ikke burde 
være det. Sildeforskning har vi 
jo drevet i 70-80 år. Men silde- 
bestanden ble nesten helt opp- 
fisket i slutten av 60-årene, og 
det har vi aldri opplevd før. Be- 
standsanslagene er neppe 
særlig dårligere enn for torsk, 
men hva som vil skje fremover 
vet vi lite om. Vi har aldri opp 
levd at all silda står inne ved 
kysten, slik den har gjort de < t c  

te 15 år. 
P- 

Barentshavet i 
u balanse? 

Ja, hvem har ikke hørt pa 
standen. Fra mange hold, oy 
så forskerhold, har de økologi- 
ske forhold i Barentshavet blitt 
beskrevet med dystre ord. Ata 
er borte, sies det. Havforsker 
Johannes Hamre blesliksitert i 
førstesideoppslag i Fiskeribla- 
det etter en opptreden i TV- 
Troms: "I dag er havet lengst i 
nord fullstendig dødt. Der hvor 
det normalt er et yrende liv av 
sild, lodde og fugl er ikke liv 5 



- 1983--årsklassen sild er ute i Norskehavet på beiting. Den kommer 
inn neste vår for å gyte, men jeg tør ikke spå hvor. Denne årsklassen 
er beregnet til ca. 7 million tonn, og den skal danne ryggraden i g  yte- 
bestanden i mange år fremover, sier Havforskningsdirekt0ren. 

se". Primæproduksjonen er 
- Er åta borte og havet neppe konstant, tror Nakken. 

dødt, slik det blir hevdet? - Vi må regne med naturlige 
Odd Nakken nøler ikke. svingriinger, ergo også perio- 
- Nei. Vi har nylig foretatt der med lite åte. Vi kan heller 

et tokt med "G.O.Sars" og ikke se bort ifra at åteforholde- 
kan ikke spore noen forandrin- ne har sammenheng med / ger i den grunnleggende pro- vannkvaliteten i kyststrømme- 
duksjon av dyre- og plante- ne, selv om våre observasjoner 
plankton i Barentshavet. Det ikke tyder på at vannet har en- 
er mulig at det er lite raudåte dret kvalitet de siste årene. 
lanas lkvsten. men det er helt ., , 

feilaktig å si at den generelt er Redusert biomasse borte i Barentshavet. 
- L i t e  Hva mener du med - Det er mye mertorsk i Ba- 

det? rentshavet i dag enn for 3-4 år 
- Tja, hva skal jeg si. For å siden Det er mer hyse og det er 

være helt ærlig vet vi på langt mer polartorsk, fastslår Odd 
nær nok om åteforholdene. Nakken. 
Når vi observerer mye mager - Derimot er det mye min- 
sei langs kysten er det fris- dre lodde. Det er også mindre 
tende åt ro  at det kan ha sam- 
menheng med en lav produk- 
sjon av åte i 1986. På den an- 
nen side har vi i mange år 
foretatt undersøkelser av 
åteinnholdet i havet. Det er 
ingen systematiske tendenser 
å lese ut av disse undersøkelse- 
ne. 

sild enn for et par tre år siden, 
men ikke mindre enn i de 15 
årene før det igjen. Da var det 
ikkesild i Barentshavet i det he- 
le tatt. 

I den grad man kan bruke or- 
det ubalanse, må det altså bero 
på at det er mindre lodde enn 
før, fortsetter han. - Men lod- 

da kjenner vi som sagt bare 
gjennom 15-20 i r s  forskning. I 
historisksammenheng kan det 
hende at det er dagens situa- 
sjon med lite lodde som er den 
normale. Jeg tror det ikke, 
men vi har et dårlig historisk 
materiale å holde oss til. 
- Den totale biomassen av 

de viktigste fiskeslagene i Ba- 
rentshavet er mye mindre idag 
enn for 30 år siden, også a3 
torsk og hyse. Vi har beregnet 
at totalbestanden av torsk, sei, 
hyse, lodde og sild bare er ca. 
1/3-del av nivået i 1950. Hva 
skyldes det? 
- Jeg vil ikke uten videre gå 

god for dine beregninger, men 
at biomassen er kraftig redu- 
serter det ikketvil om. arsaken 
er kort og godt overfiske. 1 60- 
og 70-årene ble torsk og hyse- 
bestandene kraftig overbe- 
skattet. Fangstinnsatsen har 
aldri vært større i Barentshavet 
enn tidlig i 70-årene, da en om- 
fangsrik internasjonal trålerflå- 
te slo bena vekk under torslte- 
bestanden. l l974 bledetf.eks. 
ilandført over 1,l million tonn 
torsk, brorparten 4- og 5-årin- 
ger. Hyse- og torskebestan- 
den var helt utpint i 1982183, 
da naturen kom oss til unset- 
ning. Sildas skjebne er også 
kjent. Feitsilda ble oppfisket i 
siste halvdel av 60-årene. Når 
lodda forsvant skyldes det en 
kombinasjon av for sterkt fiske 
og en stor, glupsk bestand av 
ungtorsk og unghyse. 

Mulig nedjustering av 
torsk 

1 1983 bledet født like mange 
torsk som i perioden 1977-1982 
tilsammen. Med ett var res- 
surskrisen i torsltesektoren hi- 
storie. De nærmeste år regner 
havforskerne med solid vekst 
og økte fangstkvoter. Utsikte- 
ne i torskefiskeriene er lyse. 

Fra kystfiskerhold er det de 
siste månedene reist tvil om 
bestandssituasjonen for torsk. 
Kystfiskerne er bekymret over 
torskens kondisjon og svært 
bekymret over utkast i trålfi- 
sket. Stadig flere kystfiskere 
mener at forskerne må revide- 
re sine tall. At dette ønsKet og- 
så har en fislteripolitisk skyg- 
ge, nemlig motstand mot økte 
kvoter til trålerne, må ikke for- 
lede noen til å tro at det er fiktiv 
bekymring som ligger til grunn 
for kravet om nye beregninger 

av bestanden. 
Men Odd Nakken ser i øyeb- 

likket ingen grunn til engstel- 
se. 
- Vi skal ha et arbeids- 

utvalgsmøte i ICES til høsten, 
og ser foreløpig ingen grunn til 
å endre på bestandsberegnin- 
ger og kvoteanbefalinger. Tor- 
skebestanden er i vekst, og vil 
fortsette å vokse i 4-5 år. Den 
hovedkonklusjonen står fast. 
Men jeg utelukker ikkeatvi kan 
komme til å foreta endel jus- 
teringer i høst. Akkurat nå 
tipper jeg at dette vil bli jus- 
teringer nedover. 

Men fremtidens fangskvo- 
ter avhenger selvsagt av dag- 
ens fiske. Beskatningsgraden 
av ungfisk er vesentlig lavere i 
dag enn i 70-årene, men for- 
tsatt mye for høy om vi ønsker 
å nå det optimale langtidsut- 
byttet på 800.000 - 1.000.000 
tonn. Overfisket i 80-årene må 
Norge i første rekke ta skylden 
for. Vårt siktemål er å redusere 
beskatningsgraden til sitt opti- 
male nivå innen 1990. Det skal 
bli spennende å se om vi holder 
skjemaet i år. Det får vi tidligst 
vite i høst når fangststatestik- 
ken for første halvår foreligger 
med oppgaver over Hvor man- 
ge individer som er fisket i hver 
enkelt årsklasse. 
- For endel år siden stilte 

mange i Norge store spørs- 
målstegn ved om russerne 
egentlig ønsker en rasjonellbe- 
skatning av torslcebestanden. 
Det krever nemlig både vioe og 
evne i Sovjet til en ombygging 
av flåten og omlegging av filet- 
linjer etc. fra småfisk til større 
fisk. Men i dag er man ikke len- 
ger så slceptislce. 
- Nei, russerne er så langt 

jeg oppfatter veldig innstilt på 
å få til en rasjonell beskatning i 
Barentshavet. Men fortsatt er 
det motsetninger. Russerne 
har mye ungfisk i sin sone, og 
er mer positiv til å fiske på yng- 
re årsklasser enn vi liker. Men 
dette er et økonomisklpolitisk 
spdrsmål som myndighetene 
må avgjøre. Det innebærer 
blant annet i hvilken grad vi 
skal slippe russiske fiskefar- 
tøyer til i norsk sone. 

Intet nytt om lodda 
- Dessverre har vi ingen in- 

dikasjoner på at loddebestan- 
den er i vekst, sier Nakken. - 
Selvsagt kan man slumpe over 



noen flekker lodde her og der, 
men ingen har jo sagt at den er 
fullstendig utrvddet. 

Loddebestanden i Barents- 
havet er i mye darligere befat- 
ning i dag enn bestanden ved 
Jan Mayen og Island var da 
den var nedfisket. Vi vet at det 
vil gå minst 3-4 år før det kan 
komme på tale å åpne for et 
forsiktig loddefiske i nord. Na- 
turen vil avgjøre om det skal ta 
enda lenger tid. 
- Så før 1990 fisker ingen 

lodde i Barentshavet? 
- Nei, det kan jeg ikkefore- 

stille meg. 
- Men hva om naturen 

skjenker oss en sterk årsklasse 
av lodde, kan den vokse opp 
med så mange glupske torsk i 
helene? 
- Det regner vi med. Det 

var mint& like mye torsk i Ba- 
rentshavet i begynnelsen av 
70-årene som i dag, og da var 
også loddebestanden kjempe- 
sterk. 
- Kort noen ord om silda? 
- Som jeg alt har nevnt er 

det atskillig usikkerhet når det 
gjelder utviklingen av sildebe- 
standen. Det gjelder spesielt 
den forflytning som nå skjer 
med 1983-årsklassen, den års- 
Iklassen vi må satse på i årene 

som kommer. 83-silda for ut av 
Barentshavet ifjor sommer, 
har stått i Vestfjorden og langs 
Helgeland i vinter og har nå 
trukket ut i Norskehavet på 
beiting. Arsklassen har utvik- 
let seg omtrent som forventet, 
og beregnes i dag til ca. 1 mil- 
lion tonn. Den blir gytemoden 
til våren, og da skjer kanskje 
det mest spennende jeg har 
vært med på. Hvor kommer 
den inn for å gyte? 
- Ja, hvor? 
- Den som kunne svare? 

Helt sikkert et sted på norske- 
kysten, kanskje Møre, kanskje 
lenger syd. 
- Kanskje svenskelcysten? 
Odd Nakken må være i godt 

humør. I alle fall sitter latteren 
lost. 
- Alvorlig talt, det har jeg 

ingen formeninger om. Derfor 
er det så spennende. Men uan- 
sett hvor den måtte komme, vil 
den gi vesentlig forbedring av 
gytebestanden, og dermed 
øke mulighetene for nyesterke 
årsklasser. 1984- og 1985-års- 
klassene av sild var brukbare 
på et tidlig tidspunkt, men er 
svært svake i dag. Det har vel 
også med all ungtorsken å gjø- 
re. 1986-årsklassen har vært 
svak hele tiden. 

I l 

Odd Magne Nakken er professor irnarinbiologi. Han er inne i sin før- 
ste Gårsperiode som Havforskningsdirelctør. Det kan godt bli flere. 

Sprekker i fasaden? 
I "Norsk Fiskerinæring" nr. 

4 gjorde vi narr av en tabell i 
"Ressursoversikten for 1987" 
over torskens spisevaner. Iføl- 
ge tabellen spiste torsken i 
1985 vesentlig mer reker og 
lodde enn det ifølge havfor- 
skerne var i havet. Vi spurte 

Havforskningsdirektøren om 
det er dårlig kommunikasjon 
på instituttet. 
- Jeg leste notisen, og ble 

mektig irritert. Jeg hadde fak- 
tisk ventet bedre. Det går ikke 
an å telle bestanden av sau i 
februar, og så le av at det nor- 
ske folk konsumerer dobbelt 
så mange sau i løpet av hele 
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året. Sauen lammer i april. 
Larnmene går på fjellet om 
sommeren og blir slaktet om 
høsten alle som en. Derfor kan 
vi spise dobbelt så mange sau 
som det var i januar. Et til- 
svarende forhold gjelder selv- 
sagt i havet. I løpet av 1985spi- 
ste torsken opp hele tilveksten 
og mer til av loddebestanden. 
Det er altså ingen selvmotsi- 
gelse i at den I<onsumerte 1,7 
millioner tonn lodde selv om 
loddebestanden i januar 1985 
var ca. 2,3 millioner tonn og i 
desember ca. 700.000 tonn. 
- O/<, vi sliønner poenget. 

Men torsken er ikke alene om å 
kose seg med reker og lodde. 
Det gjør mange andre fiskeslag 
også. Og ifølge havforsker 
Torger Øritsland spiser selen 
1.5 til 2 millioner tonn reker år- 

best at vi holder for oss selv. 
Men jeg skal ikke legge skjul på 
at det er visse interne nyanser 
om hva man f.eks. skal legge i 
begrepet "økologisk ubalan- 
se". Enkelte vil bruke det som 
en karakteristikk av at lodda er 
borte. Andre rnener at det må 
mer grunnleggende endringer 
til. Men stort sett vil jeg si at vi 
har vært flinke til å diskutere 
oss til enighet, både ved insti- 
tuttet i Bergen og i Det Interna- 
sjonale Havforskningsråd 
(ICES), som har sitt hovedsete 
i Kjøbenhavn. 

- Men det at biomassen av 
de vilctigste fiskeslagene i Ba- 
rentshavet er redusert med 
2/3-deler må da kunne karak- 
teriseres som en grunnleggen- 
de endring? 

lig. Da blir forskjellen mellom - Vel, hvorvidt den totale 
konsum og totalbestand gan- reprodu ksjonsevne er red usert 
slce formidabel. vet vi liteom, selvomendel vik- 

Flåten av forskningsfartø yer må fornyes. "G. O. Sarsr'ble f. eks. byg- 
get så langt tilbake som i 1970. 1 1990 vilsamtlige havforskningsfar- 
tøyer være 70 år eller mer. 

- Ja, og det viser bare hvor 
enorm produksjonen er i man- 
ge bestander. 
- Havforslcningsinstituttet 

har alltid stått samlet utad. 
Men i det siste aner vi en liten 
sprekk i fasaden. Er det stor 
uenighet on7 bestandssitua- 
sjonen i Barentshavet og om 
beskatningsstrategien? 
- La meg si det slik. Om jeg 

skulle referere interne dis- 
kusjoner om reguleringer osv, 
vil jeg stille svært dårlig i pres- 
sen, sier Nakken og humrer. - 

tige fiskeslag er sterkt redu- 
sert. 
- Hva har kommetistedet? 
- Ikke noe. Det er neppe 

slik at den totale biomassen i 
Barentshavet er konstant. Den 
har sine naturlige topper og 
bunner. Men dette vet vi også 
svært lite om, innrømmer Nak- 
ken. 

Konfliktfylt 
ressursforvaltning 
1 1981 skrev "Norsk Fiskeri- 

Slike diskusjoner er det nok næring" for første gang om 

den danske havforsher Anders 
Ursin's flerbestandsmodell for 
Nordsjøen. Den gang beklaget 
Ursin seg over en passiv og tid- 
vis negativ holdning blant nor- 
ske havforskere til flerbestand- 
steorier. i dag er imidlertid fler- 
bestandsmodellene høyst 
aktuelle også i Norge. Men det 
vil ta tid før vi kan ta dem i bruk, 
sier Odd Nakken. 
- Vi mangler innsikt o h  

hvem som spiser hvem og om 
hvor mye de spiser. Foreløpig 
hører derfor flerbestandsmo- 
dellene fremtiden til. Vi har et 
omfattende program gående i 
Barentshavet i samarbeid med 
russerne, og vi har nylig avslut- 
tet et prosjekt i Nordsjøen i 
ICES-regi for å samle informa- 
sjon. Men vi må regne med at 
det vil ta minst ti år før vi har en 
modell som omfatter alt fra 
fisk, til sjøpattedyr og fugler. 
Deler av arbeidet Ikan vi forhå- 
pentligvis ta ibruk i løpet avfør- 
ste halvdel av 90-årene. 
- Alle forstår intensjonene 

med flerbestandsmodellene. 
Men hva slags type anbefalin- 
ger skal vi i fremtiden få fra 
havforskerne? 
- Det er et godt spørsmål. 

Sannsynligvis vil vi ikke gi an- 
befalinger i det hele tatt, men 
en rekke obsjoner, dvs. mulig- 
heter. Så blir det opp til myn- 
dighetene å velge mellom de 
mange ulike måter å høste ha- 
vet på. 
- Det høres ikke lett ut. 
- Nei, det er helt sikkert. 

Derfor tror jeg det er på tide at 
man snarest begynner å plan- 
legge en ressursforvaltning 
basert på flerbestandsmodel- 
ler. Våre obsjoner vil skape 
grunnlag for konflikter og mot- 
setningsforhold, både fartøy- 
grupper imellom og over lan- 
degrensene. I dag tviler jeg på 
om næringen er i stand til å tak- 
le slike konflikter. 

Helbom på lodda! 
Odd Nakken kom til Hav- 

forskningsinstituttet som 
grønn student i 1966. Vi spurte 
hva han helst ville ha gjort om 
igjen i de 21 år har har jobbet 
ved instituttet. 
- For det første burde vi ha 

kommet tidligere i gang med 
flerbestandsforskning, der- 
nest burde vi ha satset mer på 
forskning om sjøpattedyrene. 
De er nøkkelfaktor i .  flerbe- 

standsmodellene. 
- Din største tabbe? 
- Det har jeg i alle fall ingen 

problemer med å svare på. Hø- 
sten 1982 gjorde vi en katastro- 
fal tabbe under loddetoktet. 
Det resulterte i at vi overvur- 
derte bestanden grovt og at 
loddekvoten i 1983 ble nesten 1 
million tonn for høy. Ennu vet 

En ønsket Havforskningsdirek- 
tør! 

jeg ikke hva som var årsaken, 
muligens hadde det sammen- 
heng med tekniske problemer 
ombord i "Johan Hjort", som 
høsten 1982 var på sitt siste 
tokt. Som hovedansvarlig for 
dette toktet kommer jeg aldri til 
å glemme denne fadesen. 
- Men det var likevel tor- 

sken og ikke Odd Nakken som 
tok knekken på lodda i Ba- 
rentshavet? 
- Det var da et slemt spørs- 

mål. Men de skulle uansett 
vært gode å ha i dag de mange 
millioner hl. lodde som ble fis- 
ket for mye i 1983. 
- Hva ville Havforslcnings- 

direktøren aller først gjøre om 
han fikk en dag som fiskerimi- 
nister med diktatorisk makt? 
- Da ville han lagt alt til side 

og kun konsentrert seg om å 
fornye flåten av havforsk- 
ningsfartøy. I begynnelsen av 
1990-årene vil samtlige far- 
tøyer være mer enn 10 år gam- 
le. "G.O.Sars" ble bygget i 
1970, "Michael Sars" i 1978og 
"Eldjarn", som er et konvertert 
fiskefartøy, i 1979. Universite- 
tet i Tromsø har "Johan 
Ruud", som ble bygget i mid- 
ten av 70-årene og Universite- 
tet i Bergen disponerer "Hå- 
kon Mosby" fra først i 80-åre- 
ne. 

Om vi ikke gjør noe nå, må 
hele flåten fornyes i siste halv- 
del av 90-årene. Jeg frykter at 
det vil bli et for tungt løft, av- 
slutter odd Nakken. 


